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Zsolt 19, 8-15: Az Úr törvénye tökéletes, a lelket újjászüli, * az Úr tanúsága megbízható, az oktalant 
bölccsé teszi. Az Úr parancsai egyenesek, a szívet örömmel töltik el, * az Úr rendelkezése tiszta, fényt  
gyújt a szemnek. Az Úr félelme szent és örökké megmarad, * az Úr ítéletei igazak és mind jogosak.  
Értékesebbek az aranynál, a színtiszta aranynál, * édesebbek a méznél, a csorgatott méznél. Szolgád is  
ügyel rájuk, * ha megtartja őket, jutalma bőséges. De tévedését ki veszi észre? * Azoktól tisztíts meg 
engem, amikről nem is tudok én! A kevélységtől is tartsd vissza szolgád, * hogy erőt rajtam ne vegyen.  
Akkor tiszta leszek minden bűntől, * és mentes maradok a súlyos vétektől. Kedves legyen előtted ajkam 
beszéde, szívem szándéka, * Uram, Megváltóm és menedékem!

Lk 21, 12-19: Átadnak benneteket a zsinagógáknak, és börtönbe vetnek. Királyok és helytartók elé 
vezetnek titeket az én nevemért. Alkalom lesz ez számotokra, hogy tanúságot tegyetek. Határozzátok 
el  szívetekben,  hogy  nem  gondoltok  előre  a  védekezésre!  Ugyanis  én  magam  adok  nektek 
ékesszólást és bölcsességet, aminek nem tud ellenállni vagy ellene mondani egyetlen ellenfeletek 
sem. Kiszolgáltatnak titeket még a szüleitek, testvéreitek, rokonaitok és barátaitok is. Egyeseket meg 
is ölnek közületek. Mindenki gyűlöl majd titeket az én nevemért. De egyetlen hajszál sem vész el a  
fejetekről. Állhatatosságotokkal nyeritek majd meg lelketeket.

Igehirdetés: Ha megkérdezed magadtól, hogy miért nem beszélsz Jézusról a barátaidnak az edzésen 
vagy más helyeken, ahol nem hívőkkel vagy együtt, akkor sokféle válasz jöhet elő: olyan ciki, erőltetett,  
olyan kegyeskedő, sok rossz példát láttam már, szerintem nem érdekelné őt stb. És ezek, azt hiszem, 
nem csak kifogások. Nehéz dolog Jézusról beszélni,  könnyen hiteltelenné válunk és sokszor inkább 
maradunk a biztos hallgatásnál, hiszen azt legalább nem rontjuk el, gondoljuk. 

A dolog viszont  nem olyan bonyolult,  mint  előre tűnik,  ráadásul  nekünk  itt  nem kell  attól  
tartanunk, hogy megölnének minket, sőt, szerintem és a személyes tapasztalatom szerint leggyakrabban 
nem is gyűlölnek minket. Itt Magyarországon jelenleg nem vagyunk üldöztetésben vagy veszélyben,  
leginkább azt kockáztatjuk, hogy hülyének néznek minket, de az nem is akkora baj néha. Néri Szent  
Fülöp – a legyetek jók, ha tudtok c. film Fülöp atyája -- is azt mondta, hogy jobb bolondnak látszani,  
mint szentnek, mert egyrészt kevésbé megterhelő, másrészt sokkal szórakoztatóbb. Őt Isten bohócának 
hívták, és az egyik leghitelesebb tanúságtevő volt, akit ismerünk.

Tanúságot  tenni  olyasmiről  tudunk,  amit  láttunk,  tapasztaltunk,  amit  megéltünk.  Talán  a 
leggyakoribb hibánk, hogy azt gondoljuk, valamiféle teológiai tudást kellene átadnunk, valami helyes 
istenismeretet,  vagy  meg  kéne  védenünk  Istent  a  támadásokkal  szemben.  Nekünk  elsősorban 
tapasztalhatóvá kell tennünk Istent. A mi szavainknak, de elsősorban az életünknek arról kell szólni,  
hogy Isten milyen irgalmas hozzánk. „Remete Szent Antal tanácsolta a szerzeteseinek, hogy mindennap 
úgy álljanak oda az imádsághoz, mintha az első nap lenne a kolostorban. Ez egyrészt segít elkerülni az  
„én  már  elértem  valamit”,  „én  már  letettem  valamit  az  asztalra”  illúzióját,  másrészt  megóv  a 
sikertelenségekkel kapcsolatos düh és frusztráció árnyától, az „én tudom, hogy úgyse fog sikerülni” 
duzzogás formájában kísértő gőgjétől. Aki kész naponta újrakezdeni, az szabad eddigi sikereitől, de a 
kudarcok sem kötik gúzsba. Tudatában van annak, hogy ő maga sokkal több, mint a cselekedetei, s ez 
alapján szabadon tud viszonyulni erősségeihez és gyengeségeihez is.” (Baán Izsák OSB) 

Mit  tegyünk  tehát?  Éljük  meg,  hogy  a  keresztény  életünk  egy  hullámvasút:  Egyszer  egy 
szerzetest  megkérdeztek,  mit  csinálnak egész nap a kolostorban, ő pedig így válaszolt:  „Elesünk és 
felállunk,  elesünk  és  felállunk,  újra  elesünk,  és  újra  felállunk.”  (Sivatagi  atyák).  És  ezen  a 
hullámvasúton csak egy biztos, hogy Isten szeret minket. Ha ez tapasztalattá válik a szívünkben, akkor  
az alázat szabadságával válhatunk mi is Isten bohócaivá, akik tudnak nevetni magukon, és akiknek a  
szavain és a tettein is átsugárzik Isten szeretete. És akkor tényleg nem kell gondolkodnunk, hogy mit is 
mondjunk. 


